
	   1	  

 
Meneer de Voorzitter, 
 
Voorafgaand aan deze vergadering maakten partijen zich zorgen, of het niet 
te saai was om via deze digitale weg, zeven maal twintig minuten, een 
betoog aan te moeten horen. Denken zij dan dat het niet saai was om al die 

jaren alleen maar via een geluidsband mee te moeten luisteren?  
Is het sowieso niet eindeloos saai om vergaderingen te moeten volgen, waarin geen 
standpunten uitgewisseld worden, waar niet op elkaars argumenten gereageerd 
wordt, waar iedereen hoopvol naar de wethouders staart, omdat daar het licht 
schijnt? Waar de raad vaak genoegen neemt met nietszeggende vaagheden als 
antwoord? 

 
Deze raad is niet kritisch, kent geen debat, is niet uitnodigend naar 
burgers, is niet kaderstellend, en is mede daardoor een risicofactor voor 
cliëntelisme en ondermijning. 
We hebben onlangs bij elkaar gezeten, op gepaste afstand, in een 
ongezellige zaal, om daar iets aan te doen. Maar het feit, dat 35 % van de 

raadsleden afwezig was en dat 87% van de afwezigen, leden van de coalitiepartijen 
waren, maakt het twijfelachtig of die dagen enige verbetering zullen brengen.  De 
vergadering twee dagen na die bijeenkomst, was in elk geval weinig hoopgevend.  

 
 
Maar vooruit, we vergaderen online en wie weet hebben we publiek, dus 
niet zeuren. 
GroenLinks, D66 en de PvdA nemen vast een voorproefje op de toekomst 

en hebben hun presentaties ineengeschoven. We hebben wat beeld en we hebben 
geoefend. U zult ieders geluid ongetwijfeld herkennen, maar mocht dat niet zo zijn 
dan heeft u hier en daar wat steun aan een foto of aan het bovenliggend logo. Voor 
de mensen zonder beeld, de meest Hollandse mannenstem is Franklin Boon van D66, 
de diepere mannenstem is Wiel Blezer van de PvdA en ik Hanneke Koene van 
GroenLinks ben een vrouw. 
Daar gaan we. Het eerste woord is aan Franklin Boon. 
 

 
 
Van de week had ik een droom, bizar en verontrustend zoals altijd. Ik 
droomde dat ik wandelde van St Geertruid naar Mheer en op de hoogte van 
Herkenrade hield het op, ik kwam geen meter verder. Tot ik besefte dat ik 
verder moest gaan met stappen, gewoon de ene voet voor de andere zetten 

en daarna de andere weer voor de ene. Het was nog een lange weg te gaan en het 
doel werd uiteindelijk bereikt. Zou dit een metafoor zijn voor de weg die onze 
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gemeente aflegt? Voortdrentelend van de ene nota na de andere visie, van het ene 
uitvoeringsplan naar de andere bijstelling van oud beleid 
Leidt die lappendeken aan voornemens dan toch echt naar de gemeente die we 
eigenlijk en uiteindelijk willen zijn? De goede bedoelingen liggen er, in manifesten en  
credo’s, maar gaat het niet simpelweg om uitvoering? Een start maken? Die 
zogenaamde stip op de horizon naar voren halen, naar het nu?  
Terug naar de begroting en de meerjarencijfers. Mijnheer de voorzitter, wij zijn blij 
verrast door de nieuwe opzet, de frisse app Pepperflow, de wijze waarop we door 
onze ambtenaren zijn ingewijd via de Commissie P&C en door onze directeur in een 
van de voorlichtingssessies. Ook de route langs de prioritaire thema’s maakt het 
geheel goed leesbaar.  
Dat we in deze tijden tot een sluitende begroting konden komen, mag uniek 
genoemd worden, hoewel, hoewel ..er hangen nog aardig wat onzekerheden in de 
lucht en de beer is nog niet geschoten, laat staan diens huid verkocht! Ook treft het 
onprettig dat we het dit jaar weer zonder een Kadernota hebben moeten stellen, 
ondanks het belang dat raad en organisatie daaraan hechten.  
VRAAG: wat is er de oorzaak van dat er dit jaar geen Kadernota is verschenen en 
wordt dit in 2021 gerepareerd? 
 

 
 
Zoals ook de andere jaren ziet deze begroting er fysiek weer verzorgd 
en goed uit. De begroting is sluitend waardoor de begroting er positief 
uit lijkt te ziet, zoals ook in de krant bekend gemaakt werd door de 
gemeente. In het voorwoord doet u een beroep op de veerkracht van 

onze samenleving, waarin er nog veel open einden zijn. Veel onzekerheden waar we 
nu nog niet de gevolgen van kunnen overzien. 
De missie is: Eijsden-Margraten: dicht bij het leven. Het leven van onze inwoners 
staat centraal. 
Als men dan verder kijkt en zoekt naar de wijze waarop de begroting sluitend is 
gemaakt dan komen wij tot een heel andere conclusie. Het fysieke domein heeft 
gewonnen van het sociale: De wegen zijn belangrijker dan de mensen die 
erover heen rijden. Dit kan toch niet waar zijn. Het is een pijnlijke constatering om 
te zien dat de vaak kwetsbare burger het sluitstuk van de begroting is. Een partij als 
het CDA, dat in woorden beleidt een sociale partij te zijn, kan hier toch onmogelijk 
mee akkoord gaan. 
We hebben altijd het uitgangspunt gehuldigd: we doen niet meer dan nodig, maar 
ook niet minder dan noodzakelijk. Nu zakken we door die ondergrens. Omdat bijna 
alles ontzien moet worden halen we het maar weg die kwetsbare mens, die in onze 
missie zo centraal stond. 
Ik constateer slechts, dat er nagenoeg niets wordt bezuinigd bij het onderhoud van 
de wegen en openbare ruimten.  
Wij staan als PvdA achter het inzetten van de onbenutte belasting capaciteit om 1/3 
te compenseren wat men niet krijgt door de  herverdeling van het gemeentefonds, 
maar hopen wel als die verdeling positief uitdraait dat deze verhoging dan ook weer 
teniet gedaan wordt. 
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Het moet een bijzondere ervaring geweest zijn om deze begroting 
te schrijven. Van een tekort van een stevig miljoen naar een licht 
overschot. Wonderen bestaan nog. We hopen dat de lucht die zo in 
onze begroting geblazen is voldoende zuurstof bevat om te 

overleven en dat de ballon niet lek blijkt te zijn. Het bewijst in elk geval dat papier 
geduldig is. 
GroenLinks maakt zich daar wel zorgen over. Het is moeilijk te bepalen of de 
bezuinigingen die doorgevoerd worden op gaan leveren wat er beweerd wordt 
Het kan zomaar zo zijn dat de kosten die door bezuinigingen ontstaan veel hoger zijn 
dan wat we nu menen te gaan besparen. Wij verwachten bij de eerste terugblik 
geconfronteerd te worden met grote gaten, die deze begroting onderuit gaan halen.  
Echter, omdat Eijsden-Margraten nogal wat spek op de ribben heeft, wagen wij dit 
jaar de cijfers het voordeel van de twijfel te geven.  
Dat wil niet zeggen dat we inhoudelijk onder de indruk zijn van wat ons 
gepresenteerd wordt. Ook hier kan gezegd worden dat papier geduldig is, maar 
daarbij vragen wij ons af: geloven jullie het zelf eigenlijk nog? Worden jullie niet moe 
van die poeha rond burgerparticipatie, landschapsbescherming, duurzaamheid, 
dienstverlening, of bestuurlijke vernieuwing, waarover ons het ene na het andere 
prachtig geschreven stuk wordt voorgelegd, maar waarvan in de dagelijkse 
raadspraktijk niets te merken is. 
De visies worden allemaal zo geschreven dat je er nauwelijks tegen kunt zijn, maar 
dat ze ook nauwelijks sturen, met als gevolg dat de beleidsbeslissingen die de raad 
moet nemen alle kanten op kunnen vallen en meestal is dat in het voordeel van een 
ondernemer of een boer en zelden in het algemeen belang, laat staan in het belang 
van landschap en natuur.  
 

 
In dagblad Trouw verscheen vorige maand een ingezonden brief van de 
griffier van de gemeente Tynaarlo waarin hij aangeeft dat het huidige 
systeem van meerderheidscoalities leidt tot frustraties en politiek gekibbel.  
Coalitieakkoorden zijn knellende verbanden en de oppositie heeft slechts 
marginale invloed. Wethouders zonder ervaring beheren soms budgetten 

van soms honderden miljoenen; de samenleving haakt af bij het gekrakeel en 
getoonde incompetenties. Dit terwijl deze procedure door geen wet wordt 
voorgeschreven!  
Wel geeft de wet de vrijheid aan de Raad om wethouders te benoemen, los van 
politieke partijbelangen en coalitieonderhandelingen, op zoek naar de beste mensen 
op deze plaatsen, waardoor vrijheid ontstaat, zowel voor college als voor Raad, om 
ruimte te geven voor de inhoud en kansen te bieden aan de fracties om zich politiek 
te profileren. Vrijheid die de onderlinge verhoudingen in de Raad kan verbeteren. 
Zonder automatische coalitiemeerderheid zijn alle fracties medeverantwoordelijk voor 
het vinden van meerderheidsbesluiten om het bestuur niet vast te laten lopen. Dit, 
Voorzitter, lijkt wel een quote uit ons verkiezingsprogramma, waarover toen nog wat 
lacherig werd gedaan, evenals over onze hang naar een portefeuille Geluk. Dit is niet 
omhelsd en we lopen grote kans hierin achterop te gaan lopen. 
 
 

WONDER VAN EEN BEGROTING 

GEKIBBEL EN FRUSTRATIES 
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De  PvdA kan niet leven met de voorgestelde bezuinigingen op het 
sociaal domein. Het eigen woningbezit in onze gemeente ligt op ruim 
80% en dat zal niet veel anders zijn voor de mensen in deze Raad en in 
het College. Dat eigen huis onderhoud je goed. Zo schilder je elke twee 
tot drie jaar de kozijnen om te voorkomen dat het hout gaat rotten. Dat 
heet preventief onderhoud en dat is bedoeld om veel duurdere 

reparaties te voorkomen. 
Maar zo doen we dat niet in het sociaal domein: daar wordt preventie beëindigd. 
Voor de korte termijn weliswaar een kleine bezuiniging, maar ook een die op de 
langere termijn zal leiden tot veel duurdere zorg.  
Het is daarnaast niet alleen kortzichtig: het is ook nog eens inhumaan, omdat straks 
zó veel zorg gevraagd gaat worden, dat die onbetaalbaar zal blijken te zijn. En dan 
liggen de volgende bezuinigingen weer in het verschiet. 
Ik raad het college dan ook aan om dit niet door te voeren. De motie “tot hier en 
niet verder” is een Cri de Coeur van de PvdA en de raad. Wat heeft U op dit terrein 
al ondernomen? Behalve bezuinigingen op dit vlak voor de inwoners van Eijsden-
Margraten door te voeren van bijna een half miljoen. Daarenboven nog eens twee 
ton door uit de SZMH te stappen. Hier hebben wij als PvdA grote twijfels over. Waar 
komen die twee ton vandaan?  
Uitkeringen moeten gewoon betaald worden en er zullen ambtenaren belast worden 
met het ordentelijk uitvoeren hiervan. Wij geloven hier in elk geval niet in. Dit zal de 
beoogde winst niet opbrengen. Daarnaast zullen we ons als gemeente verder 
isoleren. Het betweterige Eijsden-Margraten dat niet mee doet. De gemeente met de 
kruideniersmentaliteit. Ik voorspel u: het zal als een boemerang naar ons terug 
komen. Doen wij een appèl op de solidariteit van andere gemeenten kijk dan niet op 
dat ook zij ons de rug toe keren. 
 
 

 
In plaats van de regionale samenwerking binnen SZMH wil deze 
gemeente overstappen op een lokaal team participatie. Daarbij moeten 
we ook de wet inburgering zelf gaan uitvoeren. Hoe gaan we dat doen 
en wat hebben we ervoor over?   

Ik help wekelijks een Syrische mevrouw met Nederlands en ik begrijp daardoor 
eigenlijk pas echt hoe ingewikkeld het is om een taal te leren in een ander alfabet en 
in een andere leesrichting. Je hebt geen aanknopingspunten meer in klank en beeld. 
Ik vraag me af of ik het zou kunnen, waarschijnlijk niet. Het is te gemakkelijk om te 
zeggen dat ze zich maar moeten aanpassen en moeten leren fietsen, ze moeten al 
heel veel. 
Wellicht dat statushouders in plaatsen als Margraten, Cadier en Keer en Eijsden nog 
uit de voeten kunnen, uit kleinere plaatsen als Banholt, Mheer en Noorbeek willen ze 
alleen maar weg. Ze worden nauwelijks opgenomen in de dorpen, hebben een 
vervoersprobleem want vaak zijn ze niet in het bezit van een rijbewijs, terwijl de 
dorpen gespeend zijn van de meeste voorzieningen. Ze zien hun leven in Eijsden-
Margraten als tijdelijk, in afwachting van een huis in Vaals of Maastricht.  We wilden 
welkomgemeente zijn, wanneer en hoe gaan we dat waarmaken? 
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In de discussies steekt ook telkens weer de kop op dat mensen die 
“niet van hier” zijn niet zouden integreren in de bestaande 
samenleving. Ik wil dat met kracht ontzenuwen. Het zijn heel vaak deze 
“nieuwelingen” die oude tradities helpen te overleven, die met Pasen de 

weg- en veldkruisen  weer versieren, die de boom helpen opzetten, weitjes inrichten 
met hoogstammen en hagen en monumenten koesteren en in stand houden. We 
moeten ons niet afzetten tegen de frisse wind die deze mensen met zich meedragen. 
En hoe ziet zo iemand eruit? Nou, hier is er één in beeld! 
 

 
We willen het graag opnemen voor onze ambtenaren: 5 FTE 
bezuinigen op de organisatie terwijl we een ziekte verzuim hebben van 
ruim 9% lijkt ons een moeilijke, zo niet onmogelijke opgave. Dit zal via 
natuurlijke weg gaan, maar je hebt dan nog 5 mensen minder om het 

werk te doen, terwijl de druk nu al heel hoog is, getuige het hoge ziekteverzuim dat 
ook grotendeels werk-gerelateerd is 
Denk daarbij nog eens aan de scholing en extra cursussen die men in petto heeft om 
de mensen genoeg te laten ontwikkelen om op de toekomst voorbereid te zijn. We 
missen bij deze bezuiniging dan ook elke onderbouwing, of het zou het sluitend 
maken van de begroting moeten zijn. 

 
 
 
Kunst en Cultuur zijn in deze begroting vrijwel weggevaagd. Waar we 
voorheen nog een budget hadden van € 50.000,- op jaarbasis om te 
investeren in Kunst in de Openbare Ruimte, waar we recent nog de 

jaarlijkse Vrijmarkt hadden rond en in het gemeentehuis en waar we nog het 
Kunstcafé hadden waar beoefenaren en genieters van diverse kunstuitingen elkaar 
konden opzoeken, dit alles is weg.  
Onder het motto dat de mensen zelf maar moeten organiseren zijn deze initiatieven 
over de schutting gegooid en mogen we het zelf uitzoeken. In feite is de blik 
vernauwd tot het knuffelen van harmonie en fanfare, waar ook het Project 
Samenklank een voorbeeld van is. En dat in de wetenschap dat juist in deze tijd 
kunst kan meewerken aan het vinden van een richting, het beleven van een ervaring 
van schoonheid, verrassing of verbazing, van troost of van aansporing.  
Hier zou de gemeente niet alleen faciliterend, maar zeker ook initiërend moeten 
optreden. Een gemeenschap heeft een ziel nodig en kunst kan die ziel blootleggen. 
Daar hoort een overheid werk van te maken en het aanwezig kapitaal aan 
kunstenaars uit te nodigen om hun ideeën uit de doeken te doen. Het initiatief 
Heuvelland Kunstbiënnale heeft het helaas niet gered en voor ons is het de vraag of 
er voldoende steun vanuit Eijsden-Margraten geleverd is, naast de boekhouderige 
garantie op leningen. 
Over harmonieën gesproken: het is nu niet het juiste moment om dit op te dissen, 
maar voor ons staat niet als een paal boven water dat op de subsidies niet kan 
worden bezuinigd. Er wordt veel geld gestoken in een hobby van een groep mensen, 
waarbij niet gekeken wordt naar de vermogenspositie van sommige partijen en de 
draagkracht van de gebruikers. In betere tijden keert dit thema zeker terug. 
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We gaan voor twee wijzigingen in de begroting een amendement 
indienen. 
Twee jaar geleden kwam het CDA met een motie om een orkest te 
formeren. Het idee erachter zou zijn dat mensen die niet musiceren 
binnen de muziekgezelschappen die onze gemeente heeft, elkaar konden 

vinden en samen tot iets komen. Een plan dat schreeuwde om burgerparticipatie en 
gedragen zou moeten worden vanuit de samenleving. Maar nee, het huis van de 
burger ging het regelen en nu werken ze samen met muziekgezelschappen die er al 
zijn en oh ja daar kan eventueel een losse muzikant bij aansluiten. Doel: een 
uitvoering, ooit. Wat is er overgebleven van het onderliggend doel? Nada. We geven 
een bak geld uit aan iets dat niets toevoegt.  
We bezuinigen 37000 euro op het mantelzorgcompliment, maar deze onzin laten we 
doorgaan. We hebben een Sociaal Domein dat zo ingeregeld is, dat vrijwillige zorg 
fundamenteel belangrijk is om het vangnet op peil te houden. Dat is al een 
bezuiniging op de kosten van het Sociaal Domein. Laten we niet ook nog eens 
bezuinigen op de mensen die het moeten doen. 
Wat GroenLinks betreft schrappen we de bezuiniging op het mantelzorgcompliment 
en wordt in plaats daarvan het project Samenklank uit de begroting gehaald.   
En nog zoiets. Waarom geven we geld uit aan Brandstory? Waarom is het nodig de 
identiteit van Eijsden-Margraten te definiëren? Willen we onze gemeente verkopen? 
Hebben we marketing nodig? Is dat onze taak? Nee.  
Wat belangrijk is, is dat we bij onszelf nagaan wat voor gemeente wij willen zijn voor 
onze inwoners. 
Wat GroenLinks betreft mag ook het budget voor brandstory geschrapt worden. 
 

 
 
We komen er niet om heen om ook iets over Burgerparticipatie te 
zeggen. Het blijkt een begrip te zijn dat voor velerlei uitleg vatbaar is. 
Van het horen van mensen die inspreken bij een raadsvergadering tot 
het laten meebeslissen. Van het organiseren van inspraakavonden tot het 

voeren van enquêtes.  
Participatie betekent actieve deelname. Het betekent: meedoen. Verder kennen we 
de participatieladder wanneer het gaat om het nemen van besluiten en ook dat moet 
om te komen tot draagvlak goed uitgevoerd worden. 
De mantelzorger, de zorgvrijwilliger en de verenigingsbestuurder doet aan 
maatschappelijke participatie en dat moet gewaardeerd blijven worden. En dan schaf 
je voor de mantelzorger niet dat mantelzorgcompliment af. Wat een kleinzerigheid.  
De PvdA werkt aan een notitie over participatie, die we u binnenkort graag doen 
toekomen. 
Maar waar ik het nu over wil hebben is de bereidheid van Raad en College om aan 
onze motie over dorpsontwikkelingsplannen inhoud te geven. Het komt erop neer dat 
er geld vrij wordt gemaakt voor kernen, voor dorpen, voor gehuchten, om zelf 
plannen te ontwikkelen en uit te voeren. Kijk naar Gulpen-Wittem, waar dit goed 
vorm wordt gegeven. Of naar Stein met hun buurtplatforms.  

WE AMENDEREN DE BEZUINIGINGEN 

PARTICIPATIE = MEEDOEN 
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Er zijn voorbeelden genoeg waarin inwoners zelf het heft in handen nemen om de 
leefbaarheid in hun dorp te behouden of te verbeteren. Geef hen zeggenschap en 
verantwoordelijkheid. Geef hen vertrouwen. 
 

 
 
Sedert het verbannen van de gemeentelijke monumenten zijn deze al 
8 jaar vogelvrij. De contourenbescherming via bestemmingsplannen, 
waarbij slechts een fractie van het oude bestand wordt aangemerkt 
als beeldbepalend of karakteristiek, is in wezen een belediging voor 

ons erfgoed. Het is voldoende als het idee van het pand blijft bestaan, niet het pand 
zelf, met zijn intrinsieke waarde en zijn verhaal, zijn geschiedenis.  
Het CDA credo van de zg. sensibilisering is een gotspe gebleken en diende tot het 
ons afwenden van ons gebouwde erfgoed. Lekker makkelijk! En nu zien we ook nog 
dat in de bestuurlijke benadering het accent overduidelijk ligt op het immaterieel 
erfgoed, alsof onze gemeenschappen zelf niet in staat zijn hun culturen van muziek 
en dans te bewaken en bewaren.  
We moeten er ons van bewust zijn dat gebouwd erfgoed essentieel is voor het 
beleven van je omgeving, voor het je thuis voelen, voor de ervaring van 
geborgenheid bij dingen die nu eens niét veranderen en die herinneringen in zich 
dragen. Toch ook een vorm van Storytelling?  
Eén lichtpuntje is er wel: in de raadsvergadering van de 26 mei jl. heeft wethouder 
Dreessen op mijn verzoek beloofd om voor kernen waarvoor dit nog niet gebeurd is 
(en dat zijn bijna alle) monografieën* te laten vervaardigen rond de aard en 
geschiedenis van de nederzettingsstructuur, een kader waaraan veranderingen en 
ontwikkelingen in die kernen kan worden getoetst, te beginnen in Eckelrade. Wat 
meteen een mooie voorzet is voor het beschrijven van onze eigenheid in de op te 
stellen Omgevingsvisie, of, zoals dat tegenwoordig heet, ons DNA. 
Echter, nog schrikbarender is het gesteld met de bescherming van onze 
rijksmonumenten. We hebben wel een Monumentencommissie die restauraties en/of 
verbouwingen toetst, maar daarna heeft de opdrachtgever vrij spel. Vakwerk wordt 
compleet vervangen, overstekken weggezaagd, kelders volgestort en zwembaden 
aangelegd. Er bestaat geen vorm van controle op de bouw, terwijl dit een wettelijke 
verplichting is. Naar verluidt is dit een kwestie van ontbreken van een budget. Ik zal 
daarom een amendement op de begroting hierover aanbieden. 
 

 
 
Het afgelopen jaar kwam het verkeer in allerlei aspecten ter sprake, 
maar nergens werd een oplossing voor gevonden. 
Gehuchten bleven overlast houden van te veel, te lawaaiig en te groot 
verkeer. In de weekenden bleven onze wegen zich vullen met motoren, 

toerende auto’s, groepen fietsers en scootertoeristen. De landbouwvoertuigen 
groeiden nog meer en reden nog harder. 
Wanneer gaan we werkelijk het openbaar vervoer aanpakken. Zowel om 
klimatologische redenen als om verkeersveiligheid en rust is het van belang dat alle 
kernen goed bereikbaar zijn met het openbaar vervoer.  

MONUMENTEN 
VOGELVRIJ 

VERKEER EN MOBILITEIT 
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We hebben een station in Eijsden dat het minst gebruikte station in Nederland is. Je 
moet ergens mee op de kaart staan. Hoe gaan we ervoor zorgen dat dit station 
aantrekkelijker wordt als vertrek- en aankomstpunt van onze gemeente? We moeten 
ervoor zorgen dat je vanaf dat station direct naar je vakantieadres kunt en je met je 
bagage voor de deur wordt afgezet. Als wij van Libeek en Moerslag toch een 
concentratiegebied voor toerisme willen maken, laat daar dan ook bussen 
heenrijden. Voor de buurtbus zou het een iets andere route zijn, slechts een halte 
minder in St-Geertruid, die  past binnen het tijdschema. Zet daar eens op in! 
Een uitgebreider netwerk van kleine bussen is sowieso aan te bevelen in onze 
gemeente. En dan niet leunend op vrijwilligers. Betaal de mensen die rijden en zorg 
voor veel korte diensten zodat een grotere groep mensen een kleine baan kan 
hebben en zo een beetje vast inkomen per maand. Ideaal voor bijvoorbeeld ZZP’rs 
om een paar uur erbij te doen, of voor mensen met een beperking, die auto kunnen 
rijden. Voor die kleine bussen heb je geen groot rijbewijs nodig. En solliciteren vanuit 
een betrekking, hoe klein ook, werkt altijd beter dan vanuit niets. 
 
 

 
De tijd is rijp op goed na te denken en beleid te ontwikkelen rondom de 
agrarische sector. De stikstofproblematiek gaat niet aan de bedrijven van 
Eijsden-Margraten voorbij. Het melkquotum is los gelaten, zodat 
goedkope buitenlandse melk hier in overvloed verkocht kan worden. De 

fruitbedrijven lijden onder de klimaat-invloeden. Hier geldt: wanneer je doet wat je 
deed, krijg je wat je kreeg. We zullen dus samen met de sector op zoek moeten 
gaan naar nieuwe antwoorden voor de nieuwe problemen. 
Een van die problemen is het verstoord ecologisch evenwicht. De grootschaligheid, 
de monocultuur, de bemesting en de bestrijdingsmiddelen zorgen voor een 
verschraling van gewassen en daarmee ook vogels en bijen. Vorig jaar hebben we al 
iets verteld over de bijenstand en u beloofde aandacht hiervoor. We vrezen dat het 
alleen bij mooie woorden gebleven is. 
U geeft verder aan dat we in deze bijzondere tijd extra voor de boeren moeten 
zorgen. Natuurlijk: we moeten goed voor burgers zorgen, die het moeilijk hebben.  
We hebben al een lans gebroken voor onze burgers, die zorg nodig hebben in het 
sociaal domein, want daar wilt u op bezuinigen. 
Maar we willen ook op komen voor de mensen die werkzaam zijn in de cultuursector 
en de recreatieve sector, met name de Horeca. Zij hebben ernstig te lijden gehad 
door de coronacrisis. Voor extra zorg vindt u bij ons altijd een gewillig oor, maar dat 
moet dan wel breder getrokken worden dan de agrarische sector alleen. 
 

 
 
 
De landbouw krijgt nogal wat voor de kiezen. Ze produceren teveel 
stikstof, hun methodes tasten het ecologisch evenwicht aan, ze maken 
het wegverkeer onveiliger met hun grote machines, die bovendien de 

omgeving beschadigen. Een omgeving waarvan anderen afhankelijk zijn voor hun 
broodwinning.  

ALS JE DOET WAT JE DEED 
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Wanneer wij willen dat onze boeren kleinschaliger werken, op een manier die het 
landschap dat wij wensen ten goede komt, met materieel dat hier past, dan zullen 
we daar ook financiële en politieke consequenties aan moeten verbinden. 
Wanneer er gepraat wordt over een vergoeding voor hun onderhoudswerk, dan 
praat men van een subsidie, omdat het gebied dat ze onderhouden door hen zelf in 
gebruik is. We doen alsof ze daarmee niet werkelijk werk uitvoeren ten bate van het 
algemeen belang. En we ontkennen dat we hen voor hun werk zouden moeten 
betalen.  
We moeten ons teweer stellen tegen de lobby die uitgaat van de elke dag meer 
ontzenuwde drogreden, dat boeren alleen maar kunnen overleven door groei. Dat 
grotere stallen en wijdere percelen nodig zijn om mee te kunnen in de vaart der 
voedselbehoefte. Wie nu nog zo redeneert helpt boeren niet vooruit, maar jaagt hen 
het vak uit of drijft hen in de klauwen van de bank.  
 

 
 
Na onze motie in 2016 is het project Buitengewoon Buitengebied 
opgezet, met inbreng van de diverse geledingen die betrokken zijn bij 
ons landschap waarin landbouw zo’n belangrijke rol speelt. Het 
aloude adagium: de boer is vormgever van ons landschap, gaat 

immers al lang niet meer op.  
Was dit nog zo in de jaren ’50 van de vorige eeuw, thans zien we aantasting van ons 
landschap door schaalvergroting, uitputting van de aarde door kunstmest en 
bestrijdingsmiddelen, uitstoot van broeikasgassen en neerslag daarvan in onze 
natuurgebieden, teloorgang van biodiversiteit en afname, tot wel 70%, van ons 
insectenbestand. Kortom: er is geen tijd meer te verliezen.  
Daarom is het des te meer te betreuren dat de Europese Commissie in jl oktober 
heeft besloten dat de bijna 400 miljard die de komende jaren aan subsidie wordt 
uitgekeerd, wordt besteed aan de gangbare landbouw; hoe groter de arealen, hoe 
meer subsidie. Een schamele 20% wordt gereserveerd voor boeren die anders gaan 
werken, maar zonder kaders te scheppen en alles op basis van vrijwilligheid.  Over 7 
jaar zijn er weer nieuwe kansen, maar dat is voor onze aarde gewoon te laat!  
Terwijl wij ons geduld proberen te bewaren zien we her en der initiatieven beloond 
worden die ons landschap aantasten. Op de mooiste plekken zijn vormeloze en 
grootschalige schuren en loodsen verrezen die je de moed in de schoenen laten 
zinken. VRAAG: wat ziet uw College als middelen om boeren te bewegen anders te 
gaan werken? En wanneer treedt de Vitaliteitsmanager eindelijk aan? 
 

 
 
Moet ik nog iets zeggen over het landschap? In de zes afgelopen 
begrotingsbeschouwingen heb ik me erover opgewonden. Heb ik me 
druk gemaakt over de nonchalante manier waarop we met het aan ons 
toevertrouwde gebied omgaan.  

We handhaven niet als er schendingen plaatsvinden, we kappen bomen om 
vrachtwagens en grote tractoren de ruimte te geven, we plempen campings in 
gebieden waar nog enige vorm van niets bestond, gebaseerd op oude gedachten, 
oude onderzoeken en plannen die onhaalbaar zijn. Iets wat de voorstemmers niet 

BOER VORMGEVER? 

OVER HET LANDSCHAP 
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weten, want geen van hen heeft zich in die plannen verdiept. Net zomin als ze bereid 
waren werkelijk te luisteren naar argumenten van mensen en organisaties die echt 
veel meer verstand van zaken hebben dan zij.  
Er is hier geen respect voor het landschap, in elk geval niet voor dat in onze 
catalogus, in ons Dichtbij het leven brandstorytellingbullshitbulletin. We zien de 
heuvels en de akkertjes als een melkkoe, een toeristenmagneet, een 
gebruiksvoorwerp. Maar we zijn te laf om de toeristenbelasting stevig te verhogen en 
daarvan een flinke som geld te reserveren voor de instandhouding en verbetering.  
We durven niet paal en perk te stellen aan de wijze waarop men van ons landschap 
geniet. We durven niet te handhaven als boeren hagen eruit trekken, holle wegen 
uitschuren met hun voertuigen en het natuurlijk evenwicht naar zijn mallemoer 
helpen met hun productiehulpmiddelen.  
Dus nu begin ik me echt af te vragen, heeft het zin om hier nog iets zeggen over het 
landschap? Wat denkt u zelf? 
 

 
 
Dan de landbouwgronden: Er is 4 miljoen gereserveerd om 
landbouwgronden aan te kopen om te kunnen ruilen. Als men rekent met 7 
euro de vierkante meter is dit 57,1 ( 14,2 per jaar) hectare die men in kan 
zetten bij onderhandelingen. De PvdA heeft er moeite mee dat de raad 

weinig zicht heeft op wat er met dat geld gebeurt. Bent u bereid om de raad 
geïnformeerd te houden over hoe deze gelden besteed worden en welke grond 
ermee is aangekocht? En met welk doel de gronden gebruikt gaan worden? 

 
 
Inwoners en ondernemers zullen regelmatig geïnformeerd worden omtrent 
Duurzaam Bouwen! Hiermee wordt de verantwoordelijkheid voor duurzaam 
bouwen dus gelegd bij de initiatiefnemer en lijkt er geen taak te liggen 
voor de gemeente zelf.  

Voor ons niets nieuws, want onze roep om als gemeente het voortouw te nemen bij 
het inzetten van duurzaamheid bij het uitgeven van bouwplekken, of bij het zelf 
ontwikkelen, is altijd als zaad op de rotsen beland.  
Of het nu de Bloesemgaard betreft of de contouren van de geplande bouw in Banholt 
en St Geertruid: geen woord over zonnepanelen of gemeenschappelijke energie-
opwekking, over recyclebare materialen, het bouwen in hout of traditionele 
vakwerkbouw wat CO2-vrij opereren betekent, de opvang van hemelwater en 
afvalwater en het gebruik van grijs water in huis en tuin en zo kan ik nog wel even 
doorgaan. Voorbeelden liggen om de hoek, zoals het in hout bouwen van een 
woonwijk in Weert. Een loket voor de burger? Dan toch voor de gemeente zelf in 
eerste plaats! 
 

 
 
Soms lijkt het wel alsof onze gemeente de problemen rondom klimaat en 
energie wil oplossen door de batterijen uit de klok te halen. Dan lijkt het 
alsof de tijd stil staat. Maar die tijd loopt door en het is inmiddels vijf voor 

twaalf. Natuurlijk: we hebben een visie opgesteld, maar met een visie alleen redden 

WELK PLAN VOOR 4 MILJOEN? 
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we het niet. Een oud-partijgenoot (Jan Schaefer) zei ooit: ”In geouwehoer kun je 
niet wonen” en dat geldt ook hier: “Van gediscussieer gaan geen lampen branden.” 
We eisen van u dat op korte termijn acties komen en dat er keuzes gemaakt worden. 
Doen we dat zelf niet, dan legt het rijk ons die wel op. Het bestuursorgaan van de 
provincie zou de gemeenten een boete opleggen die het dubbele is van de 
doelstellingen die gemeenten niet halen. Is dit ook voor Eijsden-Margraten van 
toepassing.? Wat is het resultaat van de stresstest? 
Verder willen we u andermaal vragen om bij het behalen van de 
klimaatdoelstellingen en energietransitie betrokken burgers, universiteiten en 
hogescholen te betrekken. Als er ergens een uitgelezen kans ligt om de burger bij 
het beleid te betrekken, is het hier wel. Onze gemeente is immers rijk aan 
deskundigen op dit gebied. Op het gebied van thoriumcentrales en op het gebied 
van waterstof.  
Tenslotte: de provincie legt de gemeenten boetes op wanneer ze de 
windenergietransitie niet halen. Als straf moet de gemeente dubbel zoveel energie 
opwekken van andere bronnen. Een merkwaardig standpunt van een bestuursorgaan 
dat haar opgelegde doelstellingen zélf niet haalt. Maar het geeft wel aan dat we ook 
onze eigen menselijke energie snel en duurzaam moeten gaan inzetten. 
  

 
 
Klimaat en energie dreigen onder de coronawals te komen.  
Of schuiven we die er zelf een beetje onder om te verdoezelen dat we 
geen grote stappen durven nemen? Bij kansen als de plannen om te 
bouwen in St Geertruid en Banholt kozen we het geijkte pad voor bouw 

en maakten we onszelf helemaal dienstbaar aan de wil van de beide dorpen. Dat 
klinkt heel netjes voor een lokaal bestuur, maar het is vergelijkbaar met het 
mondkapjesbeleid van de rijksoverheid. Uiteindelijk roept iedereen “Zeg nou wat we 
moeten doen!’  
Dat aarzelende geneuzel om maar zoveel mogelijk mensen te vriend te houden is in 
de dorpspolitiek begrijpelijk. Dorpstrouw die maakt dat je niet kritisch durft te zijn 
over de plannen van ‘Ène vaan us’ en dorpsdwang omdat het krijgen van stemmen 
afhangt van wat je voor het dorp regelt en verder niets te maken heeft met waar je 
voor staat. Hun stem bepaalt jouw positie in de partij. Voor partijen met een 
duidelijke kijk op de wereld en die hun stemmen vanwege hun opvattingen krijgen, 
ligt dat anders. Maar die zijn hier helaas in de minderheid.  
De provincie heeft geadviseerd om een substantieel deel van de uitkering uit het 
gemeentefonds te reserveren voor klimaat en energie. 151.000 euro is geen 
substantieel deel van ruim 30 miljoen. Voor het klimaat gebeurt er dus niet veel, 
behalve wat gepraat over wat we niet willen en wat het niet mag kosten. We 
dobberen wat mee op de ontwikkelingen om ons heen, zoals de RES en er lopen wat 
projectjes voor zonnepanelen en verduurzaming. Het mag allemaal niet zo’n naam 
hebben. 
De verandering in het klimaat is een grote bedreiging en betekent een groter gevaar 
voor de mensheid dan Corona, maar we merken het hier niet zo. De zomers zijn wat 
heter, er valt wat meer nattigheid en het waait harder, maar onze huizen zijn solide, 
ons voedsel is gemakkelijk bereikbaar en we zijn rijk. De problemen zijn 
waarschijnlijk al onomkeerbaar hevig tegen de tijd dat wij het hier gevaarlijk gaan 

ONS KLIMAATBELEID 
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merken. Dus wat zouden we ons druk maken. (Voor de Sheldon Coopers onder ons: 
dit laatste was sarcasme) 
 

 
 
De openbare ruimte als visitekaartje en hierbij de burger betrekken; die 
kan bijvoorbeeld zijn voortuin vergroenen door tegels en urnen te 
verwijderen en goed te onderhouden planten te planten. Wat mooi als 
dit zou lukken en de begraafplaatsaanblik te verbannen. Maar dit gaat 

om meer, namelijk het verbeteren van de waterinfiltratie in onze steeds drogere 
bodem  
En dan, mijnheer de Voorzitter, gaat het natuurlijk niet om die postzegeltjes 
voortuin, maar zeker ook om de grotere achtertuinen, waar veel winst te behalen 
valt. Wij zijn blij met de actie die onze wethouder heeft gelanceerd en hebben hierbij 
de VRAAG: heeft de actie iets opgeleverd? Hoeveel mensen hebben zich gemeld en 
ging het daarbij alleen om voortuinen of ook om achtertuinen? 
 
 

 
Hoe actueel is deze begroting nog als men kijkt naar de 
demografische ontwikkelingen, nieuwkomers, bouwen naar behoefte 
en misschien de komst van de Einstein Telescoop, het thuiswerken 
waardoor er anders gebouwd moet worden? 

Er zal hoe dan ook een grotere behoefte ontstaan naar gehuurd wonen en tijdelijk 
wonen. In het verleden hebben we onze mond droog gepraat over de scheefgroei 
tussen huur, sociale woningbouw en koop en steeds weer werd dit met instemming 
begroet. Moties werden ingediend om dit recht te trekken en die moties werden 
aangenomen. Met wethouder Dreessen aan het roer op volkshuisvesting, dachten we 
dat dit ten goede zou keren, maar niets is minder waar. 
In dit kader willen we het College niet bedienen met een motie, die wordt toch naast 
zich neergelegd, maar met een bestuursopdracht. De opdracht om van elke twéé 
woningen die in onze gemeente gebouwd worden er tenminste één te laten vallen in 
de categorie huur en sociaal. 
Een andere vraag die zich opdringt is de verkoop van vastgoed door de gemeente. 
Ons is volstrekt onduidelijk waar het in dit kader om gaat. Om welk vastgoed? 
Hebben we dat naast onze sportaccommodaties met hun kantines of scholen dan 
wel? 
En mocht u die gebouwen in gedachte hebben, hoe denkt u dan nog sturing en 
invloed te kunnen uitoefenen? 
  
 

 
Het is uiteraard verleidelijk om vastgoed af te stoten in tijden van 
schaarste aan middelen. Wij willen hier wel als waarschuwing laten 
klinken dat wat weg is ook niet meer terugkomt. Een dergelijk 
kapitaalgoed, mits niet te zeer aan onderhoud en energieverbruik 

Openbare ruimte groen 
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geldverslindend, biedt de gemeente een mogelijkheid om verenigingen en 
huiskamerprojecten een onderdak te bieden. Zoals het is met grond is het ook met 
vastgoed: een mooi ruilmiddel in tijden waarin zulks oplossingen kan forceren. 
 
 

 
 
We zijn bevoorrecht in deze wereld, we hebben het zo goed dat we 
kunnen klagen over hondenpoep of luisjes in onze sierplantjes. We zijn 
ontzettend veilig en de cijfers bewijzen dat ook. Daarom verbaasde ik me 
erover, dat in deze begroting geschreven werd: veilig zijn cq veilig 

voelen, alsof het een uit het ander voortkomt. Dat is niet zo. In onze gemeente 
voelen mensen zich veel onveiliger dan dat ze werkelijk zijn. 
We hebben een lijst met maatregelen die we willen gaan doorvoeren om onze 
veiligheid te waarborgen, maar gaan mensen zich dan ook veiliger voelen? Dat is niet 
gezegd. Zo’n whatsappgroepen hebben ook al een enorm gevoel van onveiligheid 
teweeg gebracht. Camera’s kunnen een opmaat zijn naar totaal volggedrag. Je veilig 
voelen zit niet in camera’s, of stoere mannen in het ‘blauw’.  
Wat werkt psychologisch en sociologisch? Mensen met elkaar in contact brengen. 
Wie zich niet alleen voelt is minder bang. Je zou aan dingen kunnen denken als: licht 
dat reageert op beweging. Dan hoef je niet de hele nacht alles verlicht te houden, en 
mensen lopen toch niet in het donker. Duurzaam en veilig. korte lijnen voor contact. 
Een telefoonnummer waar je heen kunt bellen als je je niet zo goed voelt alleen 
thuis? Gewoon voor een praatje?  
Reanimatiecursussen op straat- of buurtniveau regelen. Er is overal wel iemand die 
ruimte genoeg heeft om een stuk of zes mensen te ontvangen. Het is simpel en de 
groep mensen die het kan groeit sneller. 
De troep op straat opruimen en het maken ervan flink beboeten. 
En ja zo nu en dan wat blauw in beeld geeft het gevoel dat erop gelet wordt, dat de 
afspraken worden nagekomen.  
 
 

 
Wij betalen nog steeds de veiligheid van de bedrijven op het 
industrieterrein de Fremme en in Eijsden. Dat is eerder nobel dan dat het 
voor de hand ligt. Waarom doen we dat? Dat zouden de bedrijven toch 
ook zelf kunnen betalen.  
 

 
 
 
De trossen worden losgegooid voor ongebreidelde bouw in Zuid-Limburg. 
Het klinkt mooi en achtergestelde groepen als starters en senioren lijken 
hiermee aan hun trekken te komen. D66 waarschuwt voor een te grote 
euforie: we hebben de lessen ter harte te nemen die de varkenscyclus 

van leegstand – tekort – leegstand – tekort ons heeft geleerd. In onze zo dicht 
bevolkte regio moeten we voorzichtig omgaan met lege ruimte en niet alles maar 
volstouwen met bakstenen 

VEILIG ZIJN is niet  
VEILIG VOELEN 
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In St Geertruid gaan we het zien: de entree naar bloesemland verliest zijn 
fruitbomen en de nieuwbouw nadert de mergellandroute tot op enkele meters. Maar 
ook het zg inbreiden is levensgevaarlijk: juist die groene perceeltjes in de 
dorpskernen geven het landelijk karakter van onze omgeving weer. Meestal is daarbij 
de gekozen invulling van een aard en omvang die niets te maken willen hebben met 
de organisch gegroeide structuur van eeuwen. Hopelijk zal de zojuist genoemde 
studie naar de nederzettingsstructuur van te kiezen locaties daar een bijdrage aan 
kunnen leveren. 
Hiermee zijn we onbedoeld toch op het terrein gekomen van welstand, zoals dat zo 
mooi heet. Enkele jaren geleden hebben wij gekozen voor de vervanging van de 
welstandscommissie door één persoon, de dorpsbouwmeester. Wij vonden dat een 
vooruitgang omdat de commissie bevolkt werd door architecten die elkaar de hand 
boven het hoofd hielden, óf juist elkaar wilden dwarszitten.  
Helaas heeft de formule van één mens niet gewerkt: wanneer discussie en 
overwegen van alternatieven achterwege blijven houden we een figuur over die geen 
verantwoording hoeft af te leggen en in zijn eigen sap gaarkookt.  
De resultaten zijn er naar en we hoeven alleen maar te zien wat aan “Fremdkörper” 
in onze dorpen is verrezen, de slaafse navolging van architecten als die van de 
Bemeler Paardenkathedraal of het accorderen van bouwtekeningen uit een 
sjablonenboek.  
Een eenling richt groter schade aan dan een collectief. Ware het niet dat wethouder 
Dreessen op 27 oktober jl toegaf dat de dorpsbouwmeester onder de Omgevingswet 
zal verdwijnen en dat er weer een soort welstandscommissie, namelijk de 
Omgevingscommissie, zal worden geïntroduceerd, dan hadden wij zeker een motie in 
deze ingediend. Wel zullen we bij een uitgebalanceerde en gevarieerde bemensing 
van deze commissie goed moeten stilstaan. 
Bij de discussies in onze Raad over de vormgeving van de nieuwe wijken is door de 
wethouder toegezegd zeker rekening te willen houden met het zg welstandsvrij 
bouwen, wat we echter in de ontwerpschetsen en visualisering niet terug vinden.  
We geven toe dat er moed voor nodig is om eisen van welstand los te laten, maar 
wanneer we uitgaan van vertrouwen in de initiatiefnemers (die zich uiteraard aan 
eisen van veiligheid en hygiëne dienen te houden) hebben we nu een unieke kans 
om spruitjesarchitectuur te voorkomen. Ook zijn toezeggingen gedaan omtrent 
Collectief-Privaat-Opdrachtgeverschap en het rekening houden met alternatieve 
woonvormen, waarvan we (nog?) niets terugvinden in de plannen. 
 

 
 
Op het sociaal domein wordt gretig bezuinigd. Dat lijkt voor de hand 
te liggen omdat het een duur onderdeel is. Er gaat veel geld naartoe. 
Het is echter het domein dat het meest direct voor onze burgers is. 
We hebben veel ouderen en er komen er nog veel meer aan. Is het 

niet veel zinniger om nu al na te denken over de inrichting van onze kernen, de 
manier waarop de mensen onderling met elkaar in contact komen, waarop ze samen 
kunnen werken en elkaar kunnen helpen. Om dat fysiek beter te regelen? Op een 
zinnige manier investeren in het sociale domein levert heel veel op, net als 
investeren in het openbaar vervoer en vormen van deelvervoer. 

SOCIALE VERBONDENHEID 
FYSIEK REGELEN!
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Alles is nu ingericht op zelfstandige mobiliteit, liefst per auto, op het verenigingsleven 
en op traditionele vaak religieuze festiviteiten. Dat is wellicht prima voor de mensen 
die in die leefwijze zijn opgegroeid, maar het maakt het voor mensen die er later 
bijkomen niet eenvoudiger om verbondenheid met hun nieuwe woonplaats te 
krijgen. Laat staan dat ze zich uitgenodigd voelen om mee te doen. Ze zullen het 
leuk vinden, maar ze zullen vaak niet meer dan toeschouwer zijn en de kans dat hun 
kinderen later mee het stokje overnemen is aanzienlijk kleiner.  
Blijven denken dat wie erbij wil horen zich maar moet melden geeft een groot risico 
op versterving van de tradities. Wie zich niet gebonden voelt aan een plek heeft 
weinig moeite haar weer te verlaten. 
Zolang mensen nog mobiel zijn en kunnen gaan en staan waar ze willen, interesseert 
het niet of het dorp hen omarmt of niet. Ze hebben het dorp daarvoor niet nodig.  
Wanneer die zelfstandige keuze wegvalt ervaren ze eenzaamheid als ze niet gehecht 
zijn en dan is het beter voor ze om weg te gaan, naar plekken waar meer, 
gemakkelijk bereikbaar is.   
Het is voor de toekomst van onze gemeente belangrijk dat nieuwe mensen hier 
gelukkig worden. Dat vraagt andere ideeën over leefbaarheid en mobiliteit en een 
andere rol van de overheid.   
 
Tot slot. Het was vrij gemakkelijk om onze lezingen in elkaar te vlechten, maar het 
was onmogelijk om het eens te worden over een gedicht. Dus delen wij onze 
verdeeldheid: 
 
Daarom bijt ik het spits af met een poëem van Hendrik Marsman: 
	  
In	  de	  weiden	  grazen	  
de	  vreedzame	  dieren;	  
de	  reigers	  zeilen	  
over	  blinkende	  meren,	  
de	  roerdompen	  staan	  
bij	  een	  donkere	  plas;	  
en	  in	  de	  uiterwaarden	  
galopperen	  de	  paarden	  
met	  golvende	  staarten	  	  
over	  golvend	  gras. 
 
Dan lees ik een gedicht voor van Coenraedt van Meerenburgh 
 
Allen	  die	  voelen	  
Dat	  het	  zover	  zal	  komen	  
En	  allen	  die	  weten	  
Dat	  het	  niet	  zo	  ver	  zal	  komen	  
Worden	  verzocht	  
Elkaar	  te	  contracteren	  
Ten	  einde	  te	  overleggen	  
Om	  te	  voorkomen	  
Dat	  het	  niet	  meer	  zo	  ver	  komt	  
Dat	  het	  er	  toch	  weer	  van	  komt	  



	   16	  

 
 
 
En ik eindig ons betoog met het wonderschone rijm van Jules Deelder: 
Als ik mijn ogen toedoe 
Ben ik in Honoloeloe 
 
Dankuwel 


